
 

 

 

 

Miljøministeriet 
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Vedr. høring over udkast til bekendtgørelse om uddannelse og 

autorisation i forbindelse med køb, overdragelse og professionel 

anvendelse af bekæmpelsesmidler, om uddannelse og 

autorisation for professionelle insektbekæmpere, j.nr. 2025-321 

 

 

Danmarks Biavlerforening skal hermed takke for det tilsendte 

høringsmateriale. Vi har med interesse gennemgået den fremsendte 

høring og fremsender hermed vores bemærkninger.  

 

 

Hver år modtager Danmarks Biavlerforening et meget stort antal 

henvendelser om humlebier og enlige bier, der har etableret rede hos 

privatpersoner, virksomheder og institutioner. Disse henvendelser 

håndteres med information om følgende: 

 

- Biernes betydning for miljøet 

 

- Biernes levevis og biologi 

 

- At bekæmpelse oftest er unødvendig 

 

- Muligheder for at afhjælpe situationen uden bekæmpelse 

 

 

Desværre hører vi også ofte om situationer hvor bier er blevet bekæmpet 

helt uden grund (se eksempler i bilag 1). Dette har ført til, at Danmarks 

Biavlerforening flere gange har opfordret til bedre uddannelse af 

professionelle insektbekæmpere. 

 

 

Overordnet set hilser vi derfor indførelse af krav om uddannelse og 

autorisation for professionelt at kunne bekæmpe insekter hos andre 

velkommen, men konstaterer desværre manglende fokus i uddannelsen 
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på at give kompetencer til at give ovennævnte information og 

forebyggelse af unødvendig bekæmpelse. 

 

 

Ad. Bilag 7: Kursus for personer, der foretager professionel 

anvendelse af biocidholdige insektmidler, med henblik på 

erhvervelse af B-autorisation. 

 

Ved en gennemgang af kursusindholdet ifbm. erhvervelse af B-

autorisation noterer vi med tilfredshed, at der er fokus på ikke-

målorganismer. Det er vigtigt, at kursisterne får kendskab til arter som 

nogle måske tror er problematiske og ønsker bekæmpet, men som i 

virkeligheden er uskadelige (f.eks. forskellige arter af enlige bier og 

humlebier) og derfor ikke bør bekæmpes. 

 

 

Danmarks Biavlerforening foreslår derfor, at denne del af uddannelsen 

udvides væsentlig, så der i undervisningen kommer langt større fokus på, 

hvordan der kan informeres om, at bekæmpelse ikke er nødvendig, og 

hvordan ”problemer” med f.eks. enlige bier og humlebier kan afhjælpes 

på anden måde end bekæmpelse. 

 

 

Danmarks Biavlerforening stiller sig naturligvis altid til rådighed i tilfælde 

af spørgsmål, eller hvis der opstår behov for yderligere information om 

ovenstående. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 
 

Torben Strømgaard Hansen 

Formand 
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Bilag: Omtale af situationer 

 

Fra JyskeVestkysten 26. juni 2019 

 

Tusindvis af fredelige bier aflivet: - Jeg 

tænkte bare, at de skal ikke være her, 

hvor folk færdes 

 
Hos Kolding Kommune bekræfter Mikkel Gregersen fra 

kommunikationsafdelingen, at fredelige bier er aflivet i Vamdrup onsdag 

morgen. Lektor på Biovidenskabeligt fakultet på Københavns Universitet 

synes, det er ærgerligt, at bierne måtte lade livet. 

 

Sådan ser den fredelige buksebi ud. Det er en vild bi, der gør nytte ved at 

bestøve planter. Arkivfoto 

  

26 jun. 2019 kl. 13:50 

Lena Juul lju@jv.dk 

 

VAMDRUP: - Øv, jeg er rigtig ked af, hvis jeg har gjort noget forkert. 

Ordene kommer fra Brian G. Larsen, der er leder af idrætscentret Arena 

Syd, efter han har bestilt et skadedyrsfirma til at bekæmpe bier i 

massevis. De var flyttet ind på et seks gange seks meter stort areal ved 

idrætscentret. 

- De boede i fliserne helt inde ved hallen. Hele arealet ved 

busstoppestedet og under vores cykelparkering var sat til med bier. 

Mange havde sagt til mig, at det var træls. Jeg cykler selv til arbejde, og 

det er ikke rart at stå af cyklen i et bibo. 

Tirsdag eftermiddag skulle de mange bier have skabt panik blandt børn 

og ældre, der ventede på bussen på stedet. 

- Det gav en råben og skrigen, og de var bange for alle de bier. Jeg 

tænkte, at der var tale om et skadedyr, og dem ville jeg have væk, så jeg 

ringede til det firma, jeg plejer at bruge til den slags, fortæller Brian G. 

Larsen. 

Og firmaet aflivede bierne onsdag morgen. 

- Bagefter fik jeg at vide, at det var fredelige buksebier, der boede i 

fliserne. Det kunne skadefirmaet jo godt have fortalt mig, så kunne jeg 

måske have fundet en anden løsning. Det kunne være, at jeg kunne have 

spærret området af, indtil bierne flyttede væk igen. 

Ærgerlig 

Halinspektøren understreger, at han ikke er biekspert. 

- Jeg er lige så uvidende om bier, som 90 procent af alle andre i den 

danske befolkning. Jeg tænkte bare, at de skal ikke være her, hvor folk 

færdes, så må de bo et andet sted. Vi har natur nok, mener han. 
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Annette Bruun Jensen, der er lektor i insekter og honningbiers sundhed 

på Biovidenskabeligt fakultet ved Københavns Universitet, synes, det er 

ærgerligt at aflive fredelige buksebier. 

- Det er der ingen grund til. Buksebier er vilde bier, og de er vigtige i 

forhold til bestøvning og biodiversitet. De gør ingen skade som sådan, og 

man kan værdsætte dem, ligesom man værdsætter sommerfugle i haven, 

siger hun. 

Hvad kan man så gøre, hvis buksebier flytter ind? 

- Det handler om, at folk skal beroliges, for bierne er ikke aggressive. Og 

så handler det om at have sko på, når man går i nærheden af biernes bo, 

svarer hun. 

Mikkel Gregersen fra Kolding Kommunes kommunikationsafdeling oplyser, 

at kommunen er ved at undersøge, om man skal gøre en indsats for at 

undgå, at fredelige bier igen aflives i kommunen. 

Det er ikke kun i Kolding, fredelige bier har måtte lade livet. Det har også 

vakt kritik, at tusindvis af fredelige bier for nylig blev aflivet i Halsnæs 

Kommune. 

 

  

https://www.jv.dk/indland/Kommune-afliver-100000-fredelige-bier-naer-skole/artikel/2730574
https://www.jv.dk/indland/Kommune-afliver-100000-fredelige-bier-naer-skole/artikel/2730574
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Fra Ritzau 26. juni 2019 

 

Kommune afliver 100.000 fredelige bier nær skole 

Kommunen mener ikke, at den havde et andet valg end at udrydde 

bierne. Det er ekspert uenig i. 

 

26. jun 2019 kl. 06.13 

 

Af Ritzau 

 

Halsnæs Kommune har sprøjtet et fortov ved Hundestedskolen, som 

100.000 murbier havde indtaget. Det skriver Frederiksborg Amts 

Avis onsdag. 

En forælder havde på Facebook slået alarm over de mange tuer på vejen 

over for Hundested Skole. Tuerne viste sig at være bo for et kæmpe 

samfund af de såkaldte murbier. Disse anses af eksperter som fredelige 

og stikker kun, hvis de provokeres stærkt. Nu er de udryddet. 

 

- Jeg mener ikke, vi havde noget valg, siger Jeppe Schmidt, der er leder i 

Halsnæs Kommune, Trafik og Vej, til Frederiksborg Amts Avis. 

Har ikke viden om, at nogen er blevet stukket 

Det giver Annette Bruun Jensen ikke kommunen medhold i. Hun er lektor 

i insekter og honningbiers sundhed på Biovidenskabeligt fakultet på 

Københavns Universet. 

Annette Bruun Jensen mener, at kommunen burde have overvejet andre 

muligheder, før giftsprøjten blev taget i brug. 

 

- Man kunne måske have lavet en anden strategi med at oplyse og 

berolige, siger Annette Bruun Jensen til avisen. 

- For det er da interessant. Man kan jo ikke bare flytte dem, men måske 

kunne man spærre området af, så man ikke går der. Det er jo, mener 

jeg, værdifuldt og spændende og kunne måske endda bruges af skolen i 

undervisning. 

Halsnæs Kommune har ikke viden om, at nogen er blevet stukket af de 

bier, som nu er udryddet. 

 

https://nyheder.tv2.dk/profil/ritzau
https://sn.dk/Halsnaes/100000-fredelige-bier-aflivet/artikel/851405
https://sn.dk/Halsnaes/100000-fredelige-bier-aflivet/artikel/851405


[EKSTERN E-MAIL] Denne e-mail er sendt fra en ekstern afsender. 
Vær opmærksom på, at den kan indeholde links og vedhæftede filer, som ikke er sikre.  
 
 
 
Hermed svar fra foreningens medlemmer nedenstående; 
 
 

• Der står at bekendtgørelsen træder i kraft 1 juli 2025. Hvor længe har vi dispensation til at 
få alle rådgivere igennem dette kursus ? 

• Bliver der afholdt kurser i hele landet ? 
• Rådgivere der i dag er i besiddelse af S1 sprøjtecertifikat, er de fritaget for dette kursus ? 
• § 10. stk. 2 Hvad er begrundelsen for at det ikke skal omfatte erhvervsdrivende indenfor 

egen virksomhed? 
o Betyder det at fx boligforeninger og lignende er omfattet. De bør vel også kende til 

regler for anvendelse, dosering og risici samt være omfattet af informations regler til 
fx ansatte som kan blive eksponeret for bekæmpelsesmidlet? 

• § 11. Vil det her være dækkende at det dokumenteres at den person der anvender midlet 
har modtaget en grundig instruktion og vejledning inden anvendelsen af midlet finder sted? 

• § 15. Vil en skriftlig information til kunden, som kan hentes og downloades fra en 
hjemmeside, kunne opfylde dette? 

•  Hvem kan blive kursusudbydere- kompetencer- erfaringer  ? 
• Bilag 7 Viden om behandlingen har været effektiv- hvilke krav og specifikationer  
• Hvem udfærdiger prøven/eksamen  
• § 10 stk. 3 Hvilke krav er der til den fyldestgørende viden og  andet dokumentation ? 
• § 4 stk. 10 Bør der ikke tilføjes biocider her også ? 
• § 3 stk 7   Bør der ikke falde straf,hvis man ikke oplyser plantebeskyttelsesmidlets navn, 

eller er det kun ved biocider  ? 
• §1 stk 1    Hvad med hvis man anvender biocidet hos sig selv, er man ikke omfattet af 

samme regler ?  
 
 
Vi deltager gerne i  et opklarende møde så vi kan få målrettet dette. 

  

  

Med venlig hilsen/ 

Best Regards,  
 

Rentokil 

 
 

Claus Schultz 
 
Teknisk chef/Technical manager 

 
Rentokil 

Stavneagervej 10 



8250 Egå 
cvr. nr. 68 40 50 17 

 
Mobil  +45 20 99 10 27 
Tlf.     +45 70 10 27 10 

Fax.    +45 86 22 56 09 

www.rentokil.dk      www.initial.dk      

 
Informationen i denne besked er fortrolig og er kun tiltænkt den eller de person(er) den er adresseret til. Er 
du ikke den tilsigtede modtager, bedes du informere afsenderen straks og slette denne besked. 
 
 Såfremt der er vedhæftede filer i denne mail, må disse ikke deles med tredjepart  uden accept fra 

Rentokil Initial. 
 
The information in this message is confidential and is intended solely for the person(s) to whom it is 
addressed. If you are not the intended recipient, please notify the sender immediately and delete the 
message from your 
system. 

 
 
  
 
  
 
Tænk på miljøet inden du printer denne mail. 

 
If an order is attached, please see our T&Cs by using the link below: 
 
https://www.rentokil-initial.com/responsible-delivery/general-terms-conditions.aspx 
 
Code of Conduct: 
 
https://www.rentokil-initial.com/responsible-delivery/ri-supplier-code-of-conduct.aspx 

Please consider the environment before printing this e-mail. 
 

http://www.rentokil.com/
http://www.initial.com/
https://www.rentokil-initial.com/responsible-delivery/general-terms-conditions.aspx
https://www.rentokil-initial.com/responsible-delivery/ri-supplier-code-of-conduct.aspx


Information in this message is confidential and is intended solely for the persons to whom it is addressed. If 
you are not the intended recipient please notify the sender and immediately delete this message from your 
computer. 
 
This system may be monitored or recorded to secure the effective operation of the system and for other 
lawful purposes.  Please check out the Privacy Notice on our website for details. 
 


